
 zسرمقاله

مهدی تاج

حضور در مراسم فوتبالیست جوان

محمد عباس تبار که فصل گذشته در شهرداری همدان حضور داشت، در اواسط 
ــه دلیل ابتلا به بیماری ســرطان مــری از میادین فوتبال فاصله گرفت اما با  فصــل ب
وجود پیگیری مراحل درمانی خود حدود دو هفته قبل درگذشت. باشگاه شهرداری 
همدان روز گذشته اقدام به برگزاری مراسم گرامیداشت بازیکن جوان سابق خود 
کرد که این مراسم با حضور خانواده مرحوم و مهدی تاج رئیس فدراسیون برگزار 

شد. این مراسم در روستای مقریکلا در استان مازندران برگزار شد.

نانی

رفیق رونالدو در تیم حریف تراکتور

تیــم فوتبــال آدانا دمیر اســپور با امضای قــراردادی، نانی بازیکن 36 ســاله 
پرتغالــی را بــه مــدت یــک فصــل بــه خدمــت گرفــت. نانــی در شــرایطی بــه 
سوپرلیگ ترکیه بازمی گردد که پیش از این در فصل 16-2015 در فنرباهچه 
حضــور داشــت و موفــق شــد در 47 بــازی 12 گل به ثمر برســاند. آدانا دمیر 
اســپور یکــی از حریفــان تدارکاتی تراکتور در اردوی پیــش فصل این تیم در 
ترکیه بود که موفق شد با سه گل شاگردان پاکو خمس را شکست بدهد.

فرهاد مجیدی

واکنش به خریدهای جدید

فرهاد مجیدی سرمربی سابق استقلال برای دومین فصل می خواهد با اتحاد 
کلبــاء در لیــگ برتــر امارات اســتارت بزند. مربــی ایرانی در مصاحبه با نشــریه 
»الخلیج« امارات درباره آمادگی تیمش و خریدهای تابستانی در فصل جدید 
صحبت کرد. مجیدی در بخشی از صحبت هایش خطاب به سران این باشگاه 
گفــت: »باید هرچه ســریع تر پرونــده جذب بازیکنان جدیــد را ببندیم. ما باید 

تیم فصل جدید خود را ســریعاً تشــکیل دهیم تا آمادگی خود را آغاز کنیم.«

فوتبال ایران زیر  ذره بین2
مدیریت فوتبال 

علی جوادی
سردبیر

جلالی: دلالی در تیم 
ملی هم وجود داشت

مجید جلالی  افشاگری بی سابقه ای 
دربــاره دلالی در فوتبــال ایران کرد. 
او می گوید شــبکه دلالی در فوتبال 
ایران آنقدر قدرت دارد که در مراکز 
تصمیم گیری، باشگاه ها و رسانه ها 
نفرات خود را دارد تا بتواند از بازیکن 
یــا مربــی ای کــه می خواهد حمایت 
کند یا او را از فوتبال دور کند. جلالی 
در جواب به این سؤال که آیا دلال ها 
در تیم ملی نیز حضور دارند، گفت: 
»بله! داشتند. همه چیز را نخواهید 
از زبان من بشنوید، خودتان بیشتر 

از من می دانید.«

 zخبر

    شنبه    24 تیر 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7351

مصائب یک »بچه«
3 روز است اهالی فوتبال درباره یک 

کلمه حرف می زنند: »بچه«.
این کلمه زمانی برای فوتبالدوســتان 
ایرانی معنا پیدا کرد که امیر قلعه نویی 
در میــان جنگی تمــام عیار با مدیران 
وقت باشــگاه اســتقلال،  آن را به کار 
برد. در ابتدای آن جنگ کمتر کســی 
متوجه شد منظور قلعه نویی کیست؛ 
اما به مرور و با گذشت زمان چهره این 
شــخص واضــح و واضح تر به چشــم 
آمــد. در نتیجــه،  ایــن کلمــه هــم بــه 
دایــره واژگان و فرهنگ لغات فوتبال 

ایران اضافه شد.
وقتــی جــواد نکونــام در پایــان بازی با 
پیکان در ورزشگاه شهید دستگردی 
ایــن کلیــدواژه اســتفاده  از  تهــران 
کــرد،  همــه از خود پرســیدند دوباره 
چه شد که پای »بچه« به میان آمد؟

نکونام در گفت وگوی آتشین خود با 
رسانه ها با استفاده از کد »بچه«،  از 
عباراتی اســتفاده کــرد که قابل تأمل 
بــه نظــر می رســند: »او می خواهــد با 
او جلســه بگــذارم... نفــوذش را از 
کجــا آورده...  در باشــگاه خلل ایجاد 
می کنــد... هــر بــار اســتقلال آســیب 
خورده نام این فرد در میان بوده و...«
نکونــام پایگاه قابل اعتنایی در میان 
هواداران دارد چون آنها معتقدند این 
مربــی در شــرایط بحــران،  مربیگری 
اســتقلال را پذیرفــت کــه باشــگاه به 
هیچ وجه شرایط متعادل و مناسبی 
نداشــت. امــا نکونــام از چــه چیــز 

عصبانی است؟
ایــن نفــوذ غیــر قابــل مهــار »بچــه« 
چگونه به دست آمده که او از باشگاه 
شهرســتانی تا تهرانی،  همه مربیان 
نامدار را زیر ســایه خــود می خواهد؟ 
چــه ارتباطاتــی دارد کــه بــه او اجــازه 
می دهــد درباره همه چیز نظر دهد؟ 
اینکــه گفتــه می شــود بــا آقازاده هــا 
رفاقت دارد و زورش را از آنجا کســب 
می کند،  تا چه اندازه درست است؟

اگر درست نیست،  نفوذ این »بچه« 
پرمصیبت و دردسرساز،  از کجا آمده 
است؟ و اگر درست است،  چرا ترمز 

او کشیده نمی شود؟
بــار  هــر  گفــت  پنجشــنبه  نکونــام 
اســتقلال بــه مشــکل خــورد،  پــای 
»بچــه« در میــان بوده اســت. در این 
ســال ها واقعــاً هیــچ کــس نپرســید 
چرا؟! هیچ فرد دلســوز و قدرتمندی 
پیدا نشــد که بپرســد چرا باید چنین 
فــرد مشکل ســازی دور یک باشــگاه 

پرهوادار آفتابی شود؟
اطلاعاتی که به جواد نکونام رسید و 
موجــب این عصبانیت عجیب و این 
مصاحبــه طوفانــی شــد،  آیــا به هیچ 
فرد دیگری در این فوتبال نمی رســد 
تــا اقدامــی عاجــل در مــورد آن انجام 

دهد؟
هواداران استقلال این روزها عصبی 
و کلافه انــد چــون گمــان می کننــد 
تیم شــان  مــورد  در  »خواســته« 
بی اعتنایــی و اجحــاف می شــود. آنها 
طرفــداران یکــی از دو تیــم محبــوب 
تهران هستند و توقع دارند اگر مانعی 
بــر ســر راه آرامــش تیم شــان وجــود 
دارد،  برداشته و زمینه های موفقیت 
تیــم مــورد علاقه شــان فراهم شــود. 
انتظار هواداران شــاید این باشد: اگر 
این »بچه« مورد نظر نکونام،  یکی از 
ایــن موانع اســت،  باید خیلــی زود از 

سر راه استقلال کنار برود.

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
حفاظــت محیــط زیســت بــا حضــور 
در ورزشــگاه آزادی تهــران از مراحــل 
بازســازی ایــن ورزشــگاه بازدیــد کــرد. 
علی سلاجقه در حاشیه این بازدید، با 
تقدیــر از تلاش مجموعه وزارت ورزش 
و جوانان برای بازسازی این سازه عظیم 
پــس از قریــب به 50 ســال، اظهار کرد: 
»در حــال حاضــر یــک فضــای 45 هزار 
مترمربعــی در حــال بازســازی اســت 
و مــا در کنــار وزارت ورزش هســتیم 
کــه از جنبه هــای محیــط زیســتی هــم 

طراحی های لازم صورت بگیرد.«
معــاون رئیس جمهور بــا تأکید بر لزوم 
مدیریــت بهینــه آب، گفت: »در مواقع 
بارش، می بایست آب موجود در فضای 
ورزشگاه جمع آوری و مدیریت شود چرا 
کــه ما به دلیل شــرایط تغییــر اقلیم به 
ایــن آب نیــاز داریــم. رئیــس ســازمان 
حفاظــت محیــط زیســت خاطرنشــان 
کــرد: خوشــبختانه شــیب آبراهه هــای 
ورزشــگاه بــه نوعــی طراحــی می شــود 
که کل آب ســطح ورزشــگاه جمع آوری 
و در یــک مخــزن نگهــداری می شــود و 
قابل بازیافت اســت. ضمن اینکه این 
موضــوع در مواقعــی کــه شــدت بارش 
اتفاق می افتد، از جاری شــدن سیلاب 
و تخریــب ورزشــگاه جلوگیــری خواهد 

کرد.«
ســلاجقه بــا اشــاره بــه لــزوم مدیریــت 
تصریــح  آزادی،  ورزشــگاه  فاضــلاب 
کرد: »تولید فاضلاب مجموعه ورزشی 
آزادی بــه دلیــل جمعیــت انبوهی که از 
آن اســتفاده می کنند از جمله مباحثی 
اســت کــه نیاز به برنامه ریــزی دارد و ما 
حتماً در زمینــه راه اندازی تصفیه خانه 
فاضلاب این مجموعه از طریق صندوق 
ملی محیط زیست کمک خواهیم کرد.
وی افزود: وسعت کل مجموعه ورزشی 
آزادی بالغ بر 400 هکتار است که برای 
یــک چنیــن وســعتی نیــاز بــه حداقــل 
25 هکتــار فضــای ســبز اســت. بــرای 
صرفه جویــی در مصرف آب آبیاری این 
فضــای ســبز می بایســت بــا همــکاری 
وزارت جهاد کشاورزی، از سامانه آبیاری 

قطره ای اســتفاده شــود و کارشناســان 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت هم 

حتماً در کنار کار قرار می گیرند.«
معــاون رئیــس جمهــور، تولیــد انبــوه 
هــزار   100 حضــور  اثــر  در  پســماند 
تماشــاگر در ورزشــگاه آزادی را از دیگر 
موضوعــات محیط زیســتی برشــمرد و 
گفــت: »حضــور گســترده نســل جوان 
در مسابقات ورزشی فرصت ارزنده ای 
خصــوص  در  فرهنگســازی  بــرای 
مدیریت پسماندها و کاهش استفاده 
از پلاســتیک در کشــور اســت. رئیــس 
ســازمان حفاظــت محیــط زیســت در 
ادامــه بــا اشــاره به امضــای تفاهمنامه 
ایــن ســازمان بــا کانون مربیــان فوتبال 
در 15 آذر 1400، اظهــار کــرد: برخــی از 
تیم هــای فوتبــال در جهــان در لوگــو و 
هویــت بصــری خود از تصویر یا نمادی 
از حیوانــات بهره برده اند و فدراســیون 
فوتبال ایران هم با درج نشان یوزپلنگ 
ایرانــی بر لبــاس بازیکنان تیــم ملی در 
سه جام جهانی گذشته، از این گونه در 
معرض انقراض حمایت کرده است.«
ســلاجقه در ادامــه گفــت: »ســازمان 
حفاظــت محیــط زیســت بــا همــکاری 
وزارت ورزش و جوانــان بــرای اســتفاده 
از دیپلماســی محیط زیست، به زودی 
را  محیطبانــان  بین المللــی  المپیــک 

برگزار می کند.«
وی خاطرنشــان کــرد: »تأکیــد دولــت 
مردمی بر حل مسائل با مشارکت مردم 
می باشــد و با توجه بــه فراگیری ورزش 
می تــوان از ایــن ظرفیــت بــرای ارتقــای 
فرهنگ محیط زیستی استفاده کرد.«
داد:  ادامــه  جمهــور  رئیــس  معــاون 
»برنامه سند ارتقای فرهنگ حفاظت 
از محیــط زیســت در راســتای اصــل 
50 قانــون اساســی و بندهــای 12 و 14 
کلــی محیــط زیســت  سیاســت های 
کــه توســط  شــورای فرهنــگ عمومــی 
بــا همــکاری ســازمان حفاظــت محیط 
زیســت مصــوب و ابــلاغ شــده اســت، 
حــاوی هفت راهبرد و 54 اقدام اســت 
و هدف هــای متنوعــی ازجمله افزایش 
مشارکت بین بخشی و بین دستگاهی 

برای ترویج فرهنگ حفاظت از محیط 
زیست را دنبال می کند.«

وی خاطرنشــان کــرد: »درحــال  حاضــر 
محیــط زیســت در دنیــا بــا معضــلات 
اقلیــم،  تغییــر  جملــه  از  متعــددی 
خشکسالی، طوفان های گرد و غبار و... 
روبه  رو است و ما نیاز ویژه به هم افزایی 
بین دستگاهی و نگاه مسئولان کشور 
به حوزه محیط زیست و توسعه پایدار 

داریم.«
معاون رئیس جمهور متذکر شــد: »در 
اجــرای برنامــه ســند ارتقــای فرهنــگ 
حفاظت از محیط زیست از 20 دستگاه 
اثرگذار بر حوزه آموزش و فرهنگ کشور 
نــام برده شــده اســت کــه نیاز اســت با 
انســجام و خرد جمعی این موضوعات 

به نحو شایسته ای پیگیری شود.«
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
اظهــار امیــدواری کــرد کــه بــا توجــه بــه 
تصویب دستورالعمل کاهش مصرف 
کیسه های پلاستیکی در مهر ماه 1401 
در هیأت وزیران دولت مردمی، شاهد 
حذف مصرف کیسه های پلاستیکی در 
مســابقات ملی و بین المللی ورزشــگاه 

آزادی باشیم.
بــه گفتــه ســلاجقه، ســازمان حفاظت 
محیــط زیســت آمادگــی دارد در همــه 
اماکن ورزشی، ایستگاه آموزش محیط 

زیستی راه اندازی کند.
معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد: 
»اماکن ورزشــی که در زمینه مدیریت 
پســماند، مدیریــت فاضــلاب، ایجــاد 
آبیــاری قطره ای، توســعه فضای ســبز، 
مدیریــت مصــرف انــرژی، اســتفاده از 
حمــل و نقــل برقــی، اســتفاده از انــرژی 
خورشــیدی برای تأمین برق، اســتفاده 
از ظــروف یکبــار مصــرف تجدیدپذیــر 
و... اقدام کنند، نشــان ورزشــگاه ســبز 
دوســتدار محیط زیســت را از ســازمان 
حفاظت محیط زیست درهفته تربیت 

بدنی دریافت می کنند.«
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
آزادی  »ورزشــگاه  گفــت:  پایــان  در 
می تواند الگویی مناســب برای حفظ و 
حمایت از محیط زیست سالم باشد.«

دیدار معاون رئیس جمهور از ورزشگاه در حال بازسازی

آزادی الگوی محیط زیست
منتظر لیست خارجی های نکونام هستم

علی خطیر: بزرگترین 
حامی نکونام خواهم بود

ــر، مدیرعامــل باشــگاه  ــی  خطی ــر عل دکت
ــا ســایت رســمی  ــه ب اســتقلال در مصاحب
ــاره وضعیــت فعلی  باشــگاه اســتقلال درب
باشگاه توضیحاتی ارائه داده است که در 

زیر می خوانید:

برنامه بلندمدت برای استقلال
»با شناخت دقیقی که از فضای استقلال 
دارم، برنامــه ای بلندمــدت را آماده کردم و 
می دانم که برای اصلاح شــرایط اســتقلال 
ــد بیشــترین فشــارها را تحمــل کــرد.  بای
مدیریتی که بخواهد شرایط نابسامان این 
باشــگاه را تغییر دهد حتماً در کوتاه مدت 
ــرد اما  ــرار می گی ــراض اکثریــت ق مــورد اعت
ــا کمــک طرفــداران منطقــی و  ــدوارم ب امی
منصف استقلال خیلی زود بتوانیم شرایط 
را به سمتی ببریم که نهاد باشگاه بازسازی 
شود و اعتماد و احترام لازم بین هواداران و 

باشگاه ایجاد شود.«

واقعیتی که مردم باید بدانند
»سیاست جدید باشگاه بر اساس صداقت 
و شفافیت با هواداران استقلال خواهد بود. 
ــا بیش از  مــن یک اســتقلال ورشکســته را ب
۶۰۰ میلیارد تومان بدهی  تحویل گرفتم. این 
ــد آن را بدانند.  ــی اســت که مــردم بای واقعیت
ــا چند نوتیس و  ــی اولیــن روز کاری من ب یعن
اخطار همراه بو د. اینها بهانه  گیری نیســت. 
واقعیت هایی اســت که اگر درســت تحلیل 
ــرای  ــده موفــق را ب ــی شــود، یــک آین و ارزیاب
ــم دارم  اســتقلال خواهــد ســاخت. تصمی
ــا وجــود آنکــه از نظــر اقتصــادی  باشــگاه را ب
ــدار  ــه یــک شــرایط پای ورشکســته اســت ب
برسانم اما در علم مدیریت اینگونه تعریف 
نشده است که یک نفر مدیر باشگاهی شود 
و همه کارها را یک شبه درست کند. نه من 
بلکــه هیچ فــردی نمی تواند این کار را انجام 
بدهــد که اگر چنین وعده ای بدهد صراحتاً 

به هواداران استقلال دروغ گفته است.«

جواد حق دارد نگران باشد
»جواد در هفته های اخیر دوران پر فشاری 
را تحمل کرده و در این مسیر تنها بود و باید 
به او حق داد که بیش از همه نگران تیمش 
باشد. مصاحبه دیشب او را شنیدم اما در 
جلسات باشگاه با نکونام درباره نکاتی که 

گفته، صحبت خواهیم کرد.«

معیار موفقیت هزینه نیست
»هزینه فصلی که استقلال با سرمربیگری 
فرهاد مجیدی قهرمان شــد، نزدیک به ۸۰ 

میلیارد تومان بوده، فصل قبل هم که همه 
ــد حــدود ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه  می دانن
شده و جامی هم کسب نکردیم. این نشان 
می دهد معیار فقط هزینه کردن نیســت و 
ــارد هزینه کرده، قهرمان  تیمــی که ۸۰ میلی
ــارد هزینه  لیــگ شــده و تیمــی که ۴۰۰ میلی
کرده، قهرمان نشــده است. البته معتقدم 
ــود و از نظر  ــم خوبی ب ــم ســال گذشــته تی تی
مهره یکی از بهترین تیم های فوتبال ایران 
ــود امــا موفــق  ــه گــواه همــه کارشناســان ب ب

نشد.«

درباره مطالبات بازیکنان
ــان اســتقلال قــول دادم  ــه بازیکن »مــن ب
دریافتی آنها بابت فصل قبل را به بالاترین 
ــن  ــی مهم تری ــزان ممکــن برســانم. یعن می
مسأله برای باشگاه این است که بازیکنان 
ــات فصل گذشــته خارج  ــی مطالب را از نگران

کند.«

گم شدن قراردادها را گزارش کردم
ــرارداد  »از روزی کــه وارد باشــگاه شــدم ق
ــام درســت  ــده ام، نکون ــم را ندی ســرمربی تی
ــه، روزی کــه خواســتار قراردادهــا شــدم  گفت
متوجه شدم قرارداد سرمربی تیم و یکی، دو 
بازیکن دیگر در باشــگاه وجود ندارد .وقتی 
ــد  ــری کــردم گفتن از مســئول مربوطــه پیگی
قراردادها نیست. من نه می دانم عدد و رقم 
ــه از مفاد آن  ــرارداد نکونام چقدر اســت و ن ق
اطلاع دارم. گزارش این موضوع را هم آماده 

کردم تا به هیأت مدیره محترم ارائه کنم.«

مرادمند سفید امضا کرد
»اگر ریز به ریز در مورد بازیکنان حرف نزدم 
دلیلــش این اســت که اینها مــوارد حرفه ای 
و درون خانواده اســت. من نمی توانم همه 
ــا بازیکنان مطلع کنم. الان  را از مذاکــرات ب
ــرارداد  ــرارداد منعقد شــده می گویم ق کــه ق
حســین مرادمند با اســتقلال سفید است. 
ــه حســین و مدیربرنامه هایــش  ــاً ب صراحت
ــد  ــه دلیــل شــرایط بای ــم کــه امســال ب گفت
ــن  ــد. ای از خواســته های تان گذشــت کنی
ــا وجــود  ــول کــرد و ب ــاً قب بازیکــن هــم انصاف
اینکه مشکلاتی داشت بدون چشمداشت 
ــا مــا ســفید امضــا کــرد.  ــرارداد را ب بیشــتر ق
ــن مســائل را  ــد ای هــواداران اســتقلال بای
ــه خاطــر  ــی را کــه ب ــم بازیکنان ــد. داری بدانن
استقلال از خیلی مسائل می گذرند. همین 
الان هم بازیکنانی که در حال تمرین با تیم 
هستند از خودگذشتگی کرده اند و به معنی 

واقعی همراه بوده اند.«

منتظر لیست خارجی ها هستم
ــق نظــر مســتقیم  ــان را طب »تمــام بازیکن
ســرمربی تیم جذب می کنیم و مذاکرات با 
بازیکنان مدنظر هم بر همین اساس بوده 
است .منتظر هستیم تا نکونام نظرش را در 
مــورد بازیکنان خارجی به باشــگاه بدهد تا 
بلافاصله برای مذاکره با آنها اقدام کنیم.«

جذب سه، چهار بازیکن، به زودی
ــزرگ درخواســت  »از هــواداران اســتقلال ب
ــم آرامــش داده و  ــه باشــگاه و تی ــم ب می کن
ــق برنامه تدوین شــده از  ــد طب اجــازه بدهن
ــم. الان هــم  ــور کنی ــه ســخت عب ــن گردن ای
می گویم به زودی خبرهای خوبی خواهید 
شنید. در حال مذاکره با سه، چهار بازیکن 
مد نظر ســرمربی تیم هستم و ان شاءالله 
ــار از  ــه بعــد از حصــول نتیجــه اخب بلافاصل
ــه اطــلاع  ــق رســانه رســمی باشــگاه ب طری

هواداران خواهد رسید.«

به هیچ کس اجازه 
دخالت نمی دهم

»جواد نکونام با همان اهدافی 
ــه اســتقلال آمــده کــه مــن  ب
آمــده ام. به خــودش هم گفتم 
ــم که  ــد می کن و اینجــا هــم تأکی
ــام در  ــن حامــی نکون بزرگتری
باشــگاه، اینجانب خواهم بود. 
مــا هر دو از کودکی عاشــق این 
تیم هستیم. رؤیاهای مشترک 
ــم. جواد با تجربه ســال ها  داری
حضــور در دانشــگاهی مثــل 
لالیگا حتماً در این مســیر یاور 
ــود.  ــی باشــگاه خواهــد ب اصل
ــق جایگاهی اســت  ــام لای نکون
ــه، انتخاب  ــرار گرفت کــه در آن ق
میلیون هــا هــوادار اســتقلال 
ــوده و هیچ جریانی حق ندارد  ب
رابطــه مدیریــت با ســرمربی را 
ــرای خودم  ــد. من ب تخریــب کن
ــی دارم و اجــازه نمی دهم  اصول
کسی در کارم دخالت کند. اگر 
ــرای تیم و  هم کســی بخواهد ب
ســرمربی ام حاشــیه درســت 
ــل او خواهم  ــد، محکم مقاب کن
ــا هیچ کــس هــم  ب و  ایســتاد 

تعارفی نخواهم داشت.«


